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ناصرایمانیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

انباشتطرحهادرمجلس

نشانهفقداننگاهکارشناسانهاست
ناصرایمانی،کارشناسمسائلسیاسیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«بهبررسیابعاد

حقوقیوسیاســـیخبریمبنیبروجود12۰طرحدرهیاترئیســـهمجلسوتالی

فاســـدهایچنینروندیدرقوهمقننهپرداختکهمشروحاینمصاحبهدرادامهاز

نظرتانمیگذرد.

بـــاتوجهبهاعلامخبریمبنـــیبراعلاموصولبیشاز12۰طرحدرهیاترئیســـه

مجلس،باتوجهبهاینکهمشـــکلاتعمدهکشـــورمسالهاقتصادیاست،اینتعداد

طرحچهکارکردیدارد؟

ابتدا باید بگویم قوانینی که در مجلس تصویب می شود یا باید به شکل لایحه یا به صورت طرح 

باشد؛ لایحه از سوی هیات وزیران تصویب و به مجلس ارائه می شود، طرح نیز توسط نمایندگان 

با ســـازوکاری که در آیین نامه داخلی مجلس وجود دارد، تایید می شـــود و برای رسیدگی به 

کمیسیون ها رفته و سپس تبدیل به قانون می شود.

طبقاصولسیاسیاصلبرتصویبلایحهاست؛طرحبایداستثناباشد

اصل به لحاظ منطقی، حقوقی و اصول سیاسی بر این است که قوانینی که در مجلس تصویب 

می شود به شکل لایحه باشد؛ یعنی طرح باید استثنا باشد. اینکه بیان می کنم قانون نیست 

ولی منطق حقوقی و قانونی و سیاسی دارد.

منطق این است که اگر لایحه ارائه شده و در مجلس با اصلاحاتی تبدیل به قانون شود، نظر 

دو قوه یعنی قوه ای که می خواهد این را اجرا کند و قوه ای که می خواهد آن را تصویب کند و 

بر آن نظارت داشته باشد، تامین می شود.

این درحالی اســـت که وقتی مســـائل به شکل طرح باشد، به طور طبیعی نظر قوه مجریه که 

می خواهد طرح را اجرا کند در بر نمی گیرد و در آن زمان عملا تبدیل به قانونی که در اجرا با 

مشکلات متعددی مواجه است، می شود چراکه مجری دولت است؛ بنابراین ما در میان طرح 

و لایحه باید به دنبال لایحه باشیم و طرح باید یک استثنا باشد.

ارائهمداومطرحازسویمجلسیعنیدولتکاملاناکارآمداست

اینکه یک مجلس بخواهد با ارائه مدام طرح ها، به نوعی دولت را در ارائه پیشـــنهاد برای رفع 

مشکلات کشور در هر زمینه ناکارآمد جلوه دهد، تصویر خوبی نیست و بدین معناست که مجلس 

از اینکه لایحه ای درخصوص موضوع خاص بدهد، ناامید است یا دولت را ناکارآمد می دانند.

افزایشطرحهاازسویمجلسباعثافزایشتعارضبادولتمیشود؟

بله این امر باعث نوعی اختلاف نظر خواهد شد و درنهایت ممکن است قانونی که به شکل طرح 

به مجلس داده می شود یا توسط دولت اجرا نشود یا خوب و کامل اجرا نشود. بنابراین نمایندگان 

باید به این نکته دقت کنند که باید علی القاعده جلب نظر دولت را مدنظر داشته باشند.

قسمتکارشناسیمجلسمرکزپژوهشهاستامادولتبدنهکارشناسیقویدارد

وقتی از دولت حرف می زنیم شخص آقای رئیس جمهور و حتی هیات وزیران منظورمان  نیست، 

چراکه لوایحی که در دولت تصویب می شود در دستگاه های ذیربط توسط کارشناسان مربوطه 

به طور طبیعی رسیدگی و تبدیل به متن قانونی می شود، وزیر آن دستگاه آن را تایید می کند و 

به کمیسیون مربوطه در هیات وزیران می رود و درنهایت به مجلس ارائه می شود.

درحالی که قسمت کارشناسی مجلس مرکز پژوهش هاست اما دولت بدنه کارشناسی قوی 

دارد و نمی توان نسبت به این موضوع بی اعتنا باشیم که صدها کارشناس در بدنه دولت در 

دستگاه های مختلف فعالیت می کنند.

درواقع با نادیده گرفتن دولت ما خود را از بدنه بزرگ کارشناسی کشور که باید در دولت باشد 

محروم و متکی بر نظرات تعدادی از نمایندگان و نهایتا مرکز پژوهش های مجلس کرده ایم.

بخشعمدهایازکارشناسانکشوردربدنهدولتهستند

البتهمقررشدهمرکزپژوهشهاتمامطرحهایکمیسیونهاراتعیینکندوکمیسیونها

ذیلآنطرحارائهکنند.

این کار خوب و درســـتی اســـت اما در عین حال تعداد مشخصی کارشناس با سواد در مرکز 

پژوهش های مجلس داریم که نظرات خود را در سال های گذشته ارائه کردند. درواقع تشکیل 

مرکز پژوهش های مجلس کار درستی در سال های پیش بود ولی باز هم این یک مرکز است، 

درحالی که بخش عمده ای از کارشناسان کشور در بدنه دولت هستند.

بنابراین با ارائه مداوم طرح ها، دو مشـــکل ایجاد می شود. طرح ها عموما از توان کارشناسی 

کمتری برخوردار هستند و عموما نسبت به لوایح اینچنین است. این طرح ها وقتی به قانون 

تبدیل می شود باید اجرا شود که احتمالا دچار تعارض خواهد شد. مجلس جدید تعجیل دارد 

تا زودتر اقداماتی برای وضعیت کشور بیندیشد، از سوی دیگر نیز به نظر می رسد نوعی عدم 

اعتمادی بین مجلس و دولت وجود دارد که سبب شده مجلس به طرح روی آورد.

میزانبالایطرحهایمجلسنشانمیدهدطرحهاکارکارشناسیدقیقنشدهاست

بنابراین این مسیر ناصحیح است مگر در موارد استثنا؛ این مسیری که این میزان طرح داشته 

باشـــد نشـــان می دهد هم طرح ها کار کارشناسی دقیق نشده است و هم اینکه دولت با این 

طرح ها مخالفت خواهد کرد و در اجرا دچار مشکل می شود.

اگرایدهحکمرانیمشـــخصیداشتهباشندوذیلیکاینایدهطرحهاراارائهدهند،

مشکلیکهاشارهکردیدممکناستتاحدودیبرطرفشود؟

این ایده یا چشم انداز در کشور مشخص شده است. برنامه 20ساله، برنامه پنج ساله و قانون 

بودجه سالیانه و بسیاری قوانین کلی بالادستی وجود دارد. مهم این است که از همه ظرفیت های 

کشور در این وضعیت استفاده کرده و مسیر همکاری دولت و همه نهادها با دولت اصلاح شود 

تا برای اداره کشور موفق شویم. اگر هر گونه انشقاقی در این میان حاصل شود قطعا شرایط 

کشور بهتر نخواهد شد و حتی ممکن است بدتر نیز بشود.

تاکنونطرحهایاقتصادیفراوانیدرمجلسیازدهممطرحشدهاستکهعمومااستراتژیروشنیندارند

ایده مرکز پژوهش ها برای کنترل تورم »طرح« در مجلس
مدت هاست برخی کارشناسان سیاسی، اجتماعی و اغلب 

آنهایی که به مسائل ایران به صورت راهبردی و دوراندیشانه 

نگاه می کنند، راه حل مشکلات کشور به ویژه مسائل 

اقتصادی را نه در چند تصمیم و اقدام لحظه ای و فوری و 

نه حتی تک اقدامات ریشه ای که در مجموعه ای هماهنگ 

از موضوعات و اقدامات می بینند و می گویند اگر قرار است 

چالش های متعددی که در حوزه های مختلف از بازارهای 

ارز و طلا و مسکن و خودرو تا مسائلی چون تورم و فساد و... 

وجود دارد حل شود، باید ذیل یک ایده کلان برای حرکت 

کشور، مجموعه ای از تصمیمات هماهنگ و تکمیل کننده 

یکدیگر گرفته شود. در جریان انتخابات گذشته مجلس، 

یکی از موضوعاتی که مدام طرح می شد، همین موضوع 

بود؛ بدین معنا که خیلی ها امیدوار بودند با شکل گیری یک 

قوه عاقله برای بسته شدن لیست ها و ورود نمایندگان به 

مجلس، زمینه ای ایجاد شود تا بعد از آغاز به کار دوره یازدهم 

پارلمان، اکثریت نمایندگان ذیل ایده ای کلان به صورت 

هماهنگ در کمیسیون های مختلف تصمیمات لازم را 

بگیرند و زمینه تقنینی و نظارتی برای حرکت هدفمند پارلمان 

را فراهم آورند. در آن زمان اما به دلایل مختلف این اتفاق 

رخ نداد، هرچند امیدها ناامید نشد و بعدها توصیه های 

زیادی به مجلس مبنی بر تلاش برای این حرکت یکپارچه 

ارائه شد. حالا اما اخباری که از پارلمان به گوش می رسد 

گویای این است که همچنان ایده کلان حکمرانی در میان 

نمایندگان شکل نگرفته و گروه های مختلف اعم از آنهایی 

که در قالب های رسمی مثل کمیسیون ها فعالیت می کنند 

و برخی دیگر که به صورت غیررسمی و دغدغه مند کنار هم 

جمع شده اند، به صورت جزایر جداگانه در حال فعالیت 

هستند. شاید بپرسید که نشانه این موضوع چیست و بر 

چه اساسی می توان چنین استدلالی کرد؟ پاسخ آنچنان 

دشوار نیست؛ از یک سو می توان به مصوبات این روزهای 

کمیسیون ها و صحن مجلس مراجعه کرد و از سوی دیگر 

می توان طرح های واصله به هیات رئیسه مجلس را مدنظر 

قرار داد. آنچنان که خبرنگار »فرهیختگان« کسب اطلاع 

کرده و حسینعلی حاجی، عضو هیات رئیسه مجلس هم آن 

را تایید می کند، انبوهی از طرح ها که تعداد آن بالغ بر 120 

مورد می شود، از سوی نمایندگان در همین چندماهی که از 

آغاز کار مجلس می گذرد، تدوین و به هیات رئیسه مجلس 

تحویل داده شده است؛ طرح هایی که به گفته حاجی 

اغلب اقتصادی هستند و هرکدام به دنبال گره گشایی 

از موضوع یا مساله ای در گوشه ای از کشور.  برای اینکه 

این مساله و ابعاد آن را دقیق تر بتوانید در ذهن بیاورید، 

خوب است که تحلیل کارشناسان از عملکرد مجلس در 

ادوار مختلف را که قبلا هم در »فرهیختگان« و هم در دیگر 

رسانه ها منتشر شده، یکبار مرور کنید؛ تحلیل هایی که 

فصل مشترک بسیاری از آنها وجود »تورم در قانونگذاری« 

بود و می گفتند درحالی که تعداد زیادی قانون در کشور 

وجود دارد، مشکلات کشور همچنان پابرجاست و هرروز 

نیز بر وسعت و عمق آنها افزوده می شود. 

مراجعه به این قوانین متعدد گویای این است که در یک 

موضوع مشخص اولا قوانین متعارضی وجود دارد و ثانیا 

این قوانین باوجود کثرت، به صورت محسوسی ناقصند و 

نتوانسته اند خلأهای موجود را پوشش دهند و ثالثا بعضا 

همین قوانین متعدد حالا مانعی برای فعالیت های معمول 

شده و آنقدر دست وپاگیرند که روال های عادی را مختل 

کرده اند. این ایرادها البته همگی صرف نظر از این است که 

پرداختند با این الگو به موضوعات باعث شده اولویت ها کنار 

گذاشته شده و مسائل فرعی به مسائل اصلی بدل شوند. 

این ایراد مجالس گذشته حالا به نظر می رسد به مجلس 

جدید و نمایندگان دوره یازدهم هم سرایت کرده و فقدان 

یک استراتژی کلان باعث سردرگمی و فعالیت های منفرد و 

ناهماهنگ شده که البته نتیجه آن از همین حالا مشخص 

است. بر همین اساس »فرهیختگان« در شماره امروز به سراغ 

برخی نمایندگان و کارشناسان سیاسی رفته و این موضوع 

را مورد بررسی قرار داده است. 

حسینعلیحاجیدلیگانی،عضوهیاترئیسهوعضوکمیسیون

برنامهوبودجهومحاسباتمجلسشورایاسلامیدرگفتوگوبا

»فرهیختگان«بهارائهآماریازتعدادطرحهایموجوددرمجلس

یازدهمومیزاننظارتدرمجلسفعلیپرداختکهمشروحاین

گفتوگودرادامهآمدهاست.

ازموضوعاتوتعدادطرحهاییکهدرحالحاضربههیاترئیسه

مجلسآمدهخبریدارید؟

 باید جمع بندی و تحلیل کنم که طرح ها چه تعداد بوده و چه وضعیتی دارد. 

شنیدهایمبالغبر12۰طرحاعلاموصولشدهاستوتعدادیدر

دستهیاترئیسهاستوقراراسترویاینکارانجامشود.این

تعدادراتاییدمیکنید؟

بله، ممکن است همین تعداد باشد چون تعداد طرح های کنونی بیشتر 

از این موارد است که هم اکنون در فرآیند تصمیم گیری قرار دارد.  البته 

هیات رئیسه کار خاصی روی اینها انجام نمی دهد، بلکه به کمیسیون های 

مختلف ارجاع می شوند.

 

7۰درصدطرحهابهمسالهاقتصادیجامعهبرمیگردد

بیشتر این طرح ها و شاید بیش از 70 درصد آنها، طرح هایی است که به 

مساله اقتصادی جامعه برمی گردد و طرح هایی است که با نهایی شدن 

می تواند روی اقتصاد کشور و وضعیت فعلی اثرگذار باشد اما تا بخواهد به 

نتیجه برسد، زمان بر است. 

7۰درصدازاین12۰طرحاقتصادیاست؟

بله، هم این طرح ها و هم به نسبت طرح هایی که تاکنون تهیه شده یا در 

کمیسیون هاست. 

یکیازانتقاداتایناستکهمجلسآنطورکهبایدبهاولویتهای

اصلیکشورتاکنونتوجهنکردهاست.

خیر، این طور نیست. اولویت اصلی همان طرح های اقتصادی است اما نمی توان 

جلوی آزادی نماینده را گرفت؛ بالاخره نماینده اختیار دارد طرح هایی که به نظرش 

می رسد را ارائه دهد.   اتفاقا کاری که این دوره صورت گرفته این است که روسای 

کمیسیون ها و هیات رئیسه هر هفته با هم جلسه دارند و اولویت کمیسیون ها 

را مورد بررسی قرار می دهند که این موضوع تاکنون بی سابقه بوده است. 

مرکزپژوهشهااولویتهای4سالهمجلسراباجزئیاتتعیینکرد

ایناولویتهاچگونهوطبقچهسازوکاریتعریفمیشود؟

تاکنون اولویت های 10 کمیسیون مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفته و 

تقریبا به جمع بندی نسبی رسیده است و بنا داریم در هفته آینده با تلفیق 

اولویت هایی که مرکز پژوهش ها انجام می دهد، کار عظیم و ریشه ای از بعد 

نظارتی و قانون گذاری انجام دهیم و به این ترتیب اولویت ها را جمع بندی 

و اعلام کنیم، بنابراین پس از این پروسه کمیسیون ها با این خط مشی 

حرکت خواهند کرد. 

مرکزپژوهشهاقراراستبهصورتدقیقچهکاریانجامدهد؟

مرکز پژوهش ها تمامی اولویت هایی که باید برای هر کمیسیون ملاک عمل 

باشد را تهیه کرده است و این کار بالغ بر یکصد صفحه شده و به صورت دقیق 

مشکلات را ریشه یابی کرده است. 

آنها از لحاظ تقنینی اولویت ها را مشخص کرده و از لحاظ نظارتی نیز اولویت ها 

را برای هر کمیسیون متناسب با وظایف آن تعیین کرده اند. 

اینطرحهابرایچهبازهزمانیاست؟

اولویت ها به نوعی است که به ترتیب از زمان حال شروع شود و تا پایان دوره 

چهارساله ادامه یابد. 

این12۰طرحیکهدرهیاترئیسهاعلاموصولشدهدرچارچوب

همینطرحمرکزپژوهشهاارزیابیمیشود؟

خیر، این دو همزمان پیش می رود. همزمان که اولویت ها در کمیسیون 

تعیین شده و در جلسه مشترک هیات رئیسه و رئیس کمیسیون ها نیز آمده 

است، در مرکز پژوهش ها هم تاکنون دو اصلاح جدید انجام شده است. 

یعنی یک نسخه تا یک ماه پیش داشته و از یک ماه پیش به بعد کار جامع تری 

را انجام داده و در بعد نظارتی و قانون گذاری برای هر کمیسیون موضوعاتی 

را آورده است. 

ورودمرکزپژوهشهابرایارائهطرحکمیسیونهابهمعنایسلب

اختیارنمایندگاننیست

ما بنا داریم طی چند هفته آینده اولویت هایی که مرکز پژوهش ها با 

بررسی های پژوهشی به نتیجه رسیده و با حوزه کارشناسان زبده مجلس به 

جمع بندی رسیده است را با اولویت های اعضای کمیسیون تجمیع کنیم و 

این تصمیمات ملاک عمل کمیسیون ها قرار گیرد. 

اینقضیهنقشتقنینیمجلسراتضعیفنمیکند؟

خیر، این به معنای سلب اختیار نمایندگان نیست، اما جهت گیری کلی 

مجلس به شکل هماهنگ به سمت اولویت هایی می رود که در کشور 

وجود دارد. 

نقددیگریکهدرحالحاضربهمجلسوارداستبحثنظارت

استکهظاهرابرایمجلساهمیتکمتریداردوصرفامسابقهای

برایاینکهتعدادطرحهایبیشتریارائهشود،ایجادشدهارزیابی

شماچیست؟

اتفاقا اینچنین نیست؛ درحال حاضر جلسات منظمی برای اثرگذارتر 

شدن مباحث نظارتی برگزار کردیم و این را دنبال می کنیم.  با اقداماتی 

که انجام می شود نیمی از وقت مجلس و کمیسیون ها صرف امور نظارتی 

خواهد شد. 

بهصورتجزئیترآماردقیقیدارید؟

 درباره تعداد موارد نظارتی باید بگویم تعداد سوالی که مطرح شده 917 

مورد است که 23 درصد مربوط به وزیر راه، 14 درصد آموزش وپرورش، 

3 درصد ارتباطات، 2 درصد اطلاعات، 13 درصد اقتصاد، 3 درصد وزیر 

امور خارجه، 8 درصد بهداشت و درمان، 12 درصد تعاون و کار، 14 درصد 

جهاد، 2 درصد دادگستری و وزیر دفاع یک درصد بود. 

1۰استیضاحوزیردردستورکاراست

درباره تحقیق و تفحص نیز تاکنون 75 تحقیق و تفحص انجام شده و 10 

استیضاح در دستور است که مربوط به وزیر نیرو، وزیر آموزش وپرورش، وزیر 

اقتصاد، وزیر کشور، وزیر نفت و وزیر ورزش است؛ هزار و 580 مورد نیز 

تذکر کتبی بوده است.  وقتی این آمار را با دوره های قبل مقایسه می کنیم 

مشاهده می کنیم نسبت ها کاملا متفاوت است و درحال حاضر رشد موارد 

نظارتی نسبت به دوره قبل بسیار افزایش یافته است.   به نسبت همین 

میزان در مدت مشابه در اول دوره مجلس دهم ما حدود 50-40 درصد 

افزایش آمار از حیث نظارتی داشته ایم. 

ازبعدتقنینیچطور؟

بله، از حیث قانون گذاری نیز افزایش آمار داشتیم ولی از حیث نظارتی 

اتفاقا بیشتر است و در هفته های آینده گزارش های بیشتری از این بابت 

به مردم شریف ارائه خواهیم کرد. 

مهدیطغیانی،سخنگویکمیسیوناقتصادیمجلسدرگفتوگو

با»فرهیختگان«بهانتقاداتپیرامونتشتتطرحهایمجلسوعدم

توجهطرحهابهاولویتهایکشورپاسخدادکهازنگاهتانمیگذرد.

مجلسباوجودمشکلاتاقتصادیفعلیچهطرحهاییمیتواند

ارائهدهد،ضمناینکه12۰طرحدرهیاترئیسهوصولشدهاست

وظاهراتناسبیبامشکلاتروزجامعهندارد.

معمولا طرح ها مسیری دارند که از منظر مجلس اولویت دار هستند و این 

موارد در آیین نامه داخلی تعیین شده است، ازاین رو هیات رئیسه مجلس 

وظیفه خود را در اینکه این طرح ها به ترتیب اولویت در دستورکار قرار گیرد، 

انجام می دهد. 

قطعارویکردمجلسیازدهمپرداختنبهاولویتهایزندگیو

معیشتمردماست

در این زمینه از طرح های اقتصادی بسیار مناسب با فضای جامعه تا 

طرح هایی که اقتصادی نیستند، وجود دارد، چراکه مشکلات کشور فقط 

مسائل اقتصادی نیستند. مسائل ما در حوزه های مختلفی است که در 

آن حوزه ها نمایندگان طرح هایی ارائه می دهند ولی قطعا رویکرد مجلس 

یازدهم پرداختن به اولویت های زندگی و معیشت مردم است.  در این 

مسیر تلاش شده طرح هایی که در دستورکار قرار می گیرد بیشتر مشکلات 

معیشتی مردم را حل کنند، ازاین رو مواردی که خارج از این حیطه بوده، 

معدود است و براساس نیازهایی است که نمایندگان برای حل مسائل حوزه 

انتخابیه خود داشته اند. 

شمابهطرحهایاقتصادیموثرمجلساشارهکردید،بهصورتتیتروار

میتوانیداینطرحهایاقتصادیراعنوانکنید.

طرح مقابله با احتکار مسکن یا ماده 54 قانون مالیات که مشهور به 

مالیات بر خانه های خالی است، در کمیسیون مصوب شد و دوفوریت 

هم داشت. این طرح به شورای نگهبان رفت و احتمالا تاکنون رفع ایراد 

شده و اگر بعد از رفع ایراد شورای نگهبان ایراد جدیدی نداشته باشد، 

برای اجرا خواهد رفت. 

بهجزمسکندرخصوصمسائلدیگرازجملهطرحهایمعیشتییا

معضلقیمتخودروطرحهاییارائهشدهاست؟

بله، بحث سبد کالا یا بن الکترونیکی که یک کارت الکترونیکی کالای 

اساسی است، با دوفوریت تعیین شد. 

البته ما مشکل منابع داریم که باید برطرف شود تا این طرح  ها قابلیت اجرایی 

پیدا کند؛ از سوی دیگر در کمیسیون برنامه وبودجه در این زمینه ها بحث 

شده و کار زیادی صورت گرفته ولی حجم منابعی که لازم است و محل 

تامین آن، مهم است. 

طرحکمیسیونصنایعبرایساماندهیبازارخودرو

مساله دیگر بحث خودرو است که طرح خوبی در کمیسیون صنایع درحال 

بررسی است که شامل ساماندهی بازار خودرو و تولید می شود، این طرح 

اخیرا اعلام وصول شد و در کمیسیون صنایع مطرح است. حتی وزیر 

پیشنهادی صمت این طرح را به عنوان اولویت خود مطرح کرد و عملا 

ایشان هم طرح جدیدی در این زمینه اعلام نکرده است.  موضوع دیگر 

بحث مسکن و جهش تولید مسکن است که در مجلس محل بحث است؛ 

کلیت این طرح از نظر ما کاملا نیاز است ولی در کمیسیون اقتصادی روی 

برخی احکام آن بحث داشتیم و معتقد بودیم باید این احکام اصلاح شود. 

برخی احکام مانند تامین منابع مالی ساخت یک میلیون واحد مسکن است. 

در بحث کمیسیون اقتصادی، موضوع مالیات ها نیز درحال بررسی است 

که در بخش ساماندهی منابع کار جدی انجام می دهیم.  همچنین عایدی 

سرمایه در کمیسیون نیز درحال بررسی است و به زودی به صحن خواهد رفت. 

بررسیوضعیتمالیاتهادرکمیسیوناقتصادی

دو بحث مالیاتی دیگر هم در دستور بررسی قرار دارد که شامل مالیات 

معافیت ها در بحث ساماندهی معافیت های مالیاتی و دیگری بحث مالیات 

بر مجموعه درآمد است.  این دو طرح به اصلاح زیرساخت های مالیاتی 

کشور کمک می کند و این مسائل اثرات خود را در بحث رفع سفته بازی و 

کنترل هایی که باید در نظام مالیاتی اعمال شود، خواهد داشت. 

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

عضوهیاترئیسهمجلسازتدوینچارچوبکاریکمیسیونهایمجلسبه»فرهیختگان«خبرداد

مرکز پژوهش ها اولویت های کاری 4 ساله مجلس را با جزئیات تعیین می کند
12۰طرحمختلفدرهیاترئیسهاعلاموصولشدهاستکه7۰درصدآنهااقتصادیهستند

روسایکمیسیونهاهرهفتهباهیاترئیسهبرایبررسیطرحهایاولویتدارجلسهدارند

سخنگویکمیسیوناقتصادیمجلسدرگفتوگوبا»فرهیختگان«تشریحکرد

کدام طرح های اقتصادی در اولویت کاری نمایندگان هستند؟ 


